
اين روزها پهپادهاي ايراني در بسياري از اخبار 
نظامي و مخصوصاً درباره جنگ اوكراين بر سر 
زبان  خارجي ها افت�اده و از توانمندي هاي آنها 
گفته مي ش�ود. فقط در بخش نظامي نيست كه 
از پهپادهای ايران اس�تفاده مي شود و سازنده 
اين پرنده ها هم فقط در بخش نظامي  نيستند. 
يك�ي از توليد كننده ه�اي پهپاده�اي تجاري 
در ايران ش�ركت دان�ش   بنيان فاتح آس�مان 
شريف اس�ت كه مجموعه اي از نخبگان جوان 
دانشگاه هاي برتر كشور را دور هم جمع و اخيراً 
از يكي از محص�ولات خود به ن�ام هدهد 5 هم 
رونمايي كرده اس�ت. براي آش�نايي بيش�تر با 
اي�ن ش�ركت، هده�د 5 و ديگ�ر محص�ولات 
ش�ركت  با س�ينا فاتح�ي، مس�ئول بازرگاني 
شركت فاتح آسمان شريف گفت وگو كرده   ايم. 

مختصري از ش�ركت فاتح آس�مان 
شريف بفرماييد. 

شركت فاتح آسمان شريف از يك گروه دانشجويي 
سال 88 شروع به كار كرده است. در آن زمان جمعی 
از بچه هاي دانشگاه شريف و دانشگاه هاي برتر تهران 
برخي از پروژه ها و كارها را در حوزه هاي هوا و فضا 
انجام مي   دهند و از سال 92 شركت به عنوان فاتح 

آسمان شريف به ثبت رسيد. 
الان شركت حدود يكصد نفر نيرو دارد كه بيشتر 
آنها را مهندس ها تش��كيل مي   دهند. دليل آن نيز 
اين است كه ش��ركت همچنان توانمندي تحقيق 
و توس��عه خود را حفظ كند، اكنون نيز بيشتر اين 
نيروها دانشجويان دانش��گاه هاي شريف، تهران و 

اميركبير هستند. 
حوزه اصلي كار شركت شما چيست؟

حوزه اصلي كار شركت فاتح آسمان شريف طراحي 
و ساخت سامانه هاي عمود پرواز مولتي   روتور است، 
مولتي   روتور پرنده   هايي اس��ت ك��ه در جامعه به 
عنوان كوادكوپتر شناخته مي   شوند داراي چند بازو 
از جمله چهار، شش يا هشت بازو هستند كه بسته 
به نوع پرنده متفاوت است و سر اين بازوها يكسري 
ملخ وصل مي   ش��ود كه اين ملخ ه��ا موجب پرواز 
پرنده مي   شوند.  منظور از س��امانه عمود پرواز نيز 
مجموعه اي از خود پهپاد، ايستگاه زميني كنترلي، 
لينك داده، تصوير و محموله اي است كه زير پهپاد 
نصب مي   شود كه تمام اينها به عنوان سامانه توسط 
ش��ركت توليد مي   ش��ود و به فروش مي   رسد و از 
سال هاي گذشته مشتريان زيادي در حوزه نظامي 

و غيرنظامي داشته ايم 
شركت شما دانش   بنيان است؟

شركت دانش   بنيان توليدي نوع يك است. گواهي 
سمتا از وزارت دفاع و پروانه بهره   برداري از وزارت 

صمت نيز دارد. 
خصوصيات پهپاد هدهد 5 چيست؟

پهپاد هده��د 5 داراي برد 15 كيلومتري اس��ت، 
مداومت پ��روازي آن بدون محمول��ه 60 دقيقه و 
حداكثر محمول��ه اي كه مي   تواند حم��ل كند دو 
كيلوگرم است كه با آن محموله حدود 40 دقيقه 
مداومت پروازي دارد، تا ارتفاع 13 هزار پا از سطح 
دريا هم مي   تواند پرواز كند و از 300 يا 400 متري 

صدايي از پرنده به گوش نمي   رسد. 
پهپاد هدهد 5 كاملًا الكتريكي اس��ت و به راحتي 
قابليت راه اندازي دارد، در كمتر از 5 دقيقه مي   توان 
سامانه را آماده پرواز و عمليات كرد و اين عملياتي 

بودن به ش��دت نكته مهمي اس��ت، محموله هاي 
مختلفي نيز در زير اين پهپاد مي   توان نصب كرد. 

لينك داده و تصوير قابليت ارس��ال همزمان داده 
و تصوير را با تأخير كمت��ر از 400 ميلي   ثانيه دارد 
و داراي پروتكل رمزنگاري شده است كه مي   تواند 

امنيت را بالا ببرد و تداخل امنيتي را كم كند. 
خلبان خودكار اين پهپاد بومي اس��ت ،بنابراين در 
موضوع پروتكل هاي امنيت��ي نكته حائز اهميتي 
است؛ طراحي نرم   افزاري ايستگاه زميني آن كاملًا 
بومي و توسط نيروهاي ش��ركت انجام شده است، 
كليه اطلاعات مس��ير پروازي و اطلاع��ات پرنده 
حين پرواز، ش��رايط محيطي اطراف پرنده و فيلم 
و تصاويري كه ضبط مي   شود از محموله نصب شده 
زير پرنده دريافت مي   ش��ود و هم��ه اطلاعات در 

ايستگاه زميني قابل مشاهده است. 
كاربران و خلبانان مي   توانند حتي به دو ايس��تگاه 
زميني متصل شوند كه يكي فيلم و تصاويري كه از 
پهپاد ارسال مي   شود و ديگري اطلاعات پروازي را 
بگيرد، از اين لحاظ قابليت خوبي در بحث خلباني 

مي   دهد. 
خصوصي�ات محموله قاب�ل نصب بر 

هدهد 5 چيست؟
محموله ها متفاوت هستند، محموله شفق محموله 
نقشه   برداري ما است كه 61 مگا پيكسل كيفيت 
عكس   هايي است كه با لنز فول فريم گرفته مي   شود 
و قابليت چرخش در سه جهت را دارد، از اين لحاظ 
مي   ش��ود از آن در تهيه نقش��ه هاي سه بعدي هم 
استفاده كرد. به دليل اينكه مي   تواند عكس   هايي 
را در جهت هاي مختلف و به شكل مايل هم بگيرد، 

موجب مي   شود همپوش��اني تصاوير بالاتر رود، در 
نتيجه طول مسير كمتري را طي مي   كند و سرعت 
نقش��ه   برداري بالاتر مي   رود؛ حتي مي   توانيد فقط 
مأموريت نقشه برداري را به پهپاد بدهيد و او خودش 

عمليات را به شكل خودكار انجام مي   دهد. 
محموله ديگ��ر، محموله پايش و شناس��ايي با نام 
ديده   بان پنج اس��ت كه براي پاي��ش و رصد به كار 
مي   رود؛ مث��لًا ب��راي پايش تأسيس��ات صنعتي، 
دكل هاي بزرگ برق، پتروشيمي   ها، پالايشگاه ها 
و براي اينكه بتوانند خرابي هاي صنعتي يا ميزان 
سالم بودن تأسيسات را شناسايي كنند مي   توانند با 
پهپاد و با يك محموله اين كار را انجام دهند؛ مثلًا 
در پاسگاه هاي مرزي براي شناسايي محيط اطراف 
و شناس��ايي محل خطر به كار م��ي   رود، ديده   بان 
پنج داراي يك حس��گر مرئي براي روز اس��ت كه 
فول اچ دي تصوير مي   فرستد و همچنين لرزه  گير آن 
موجب مي   شود لرزش ها روي تصاوير اثري نداشته 
باشد و در سه جهت نيز قابليت چرخش دارد؛ يك 
حسگر ديد در شب هم دارد كه حرارتي است و آن 
هم قابليت زوم بالا تا هش��ت برابر دارد، در نتيجه 

تصاوير در شب نيز قابل دريافت است. 
چه مقدار از هدهد 5 س�اخت داخل 

است؟
طراحي اين محصولات و سامانه هاي آن به دست 
متخصصان داخل��ي بوده و به ج��ز در مواردي كه 
صرفه اقتصادي نداش��ته مانند موض��وع باتري و 
موتور بقيه اجزا يا توسط خود شركت تأمين و توليد 
مي   شود يا اينكه برون   سپاري به شركت هاي داخلي 
مي   ش��ود، مثلًا در بحث كامپوزيت به شركت هاي 

داخلي برون   سپاري مي   شود، ولي طراحي و ساخت 
نهايي كاملًا به دست خود شركت است. 

محصولات ديگر شركت فاتح آسمان 
شريف چيست؟

در ش��ركت محصولات ديگري مانن��د هدهد 9 را 
داريم ك��ه كمي بزرگ تر از هدهد 5 اس��ت و براي 
بحث حمل كالا به كار مي   رود. نمون��ه اي از آن را 
نيز شركت پست در كيش استفاده كرد و در آنجا 
محموله اي حمل شد و چند روز هم با آن عمليات 
انجام دادند؛ س��امانه قابليت كاري او را نشان داد 
و در جاهاي ديگر ب��راي حم��ل كالا از اين پهپاد 
اس��تفاده مي   ش��ود. هدهد 9، برخ��لاف هدهد 5 
كه چهار روتور دارد، داراي ش��ش روتور اس��ت و 
توانايي حمل كالا را تا 10 كيلوگرم دارد كه ويژگي 
ممتازي است، مداومت پرواز آن هم بدون محموله 
تا 80 دقيقه است. همچنين پرنده هدهد 4 را هم 
داريم كه هيبريدي است يعني بنزين را به انرژي 
الكتريكي تبدي��ل مي   كند؛ نمونه آزمايش��ي اين 
پرنده ركورد مداومت پرواز را در كلاس وزني خود 
با 8 ساعت پرواز جابه  جا كرده است، الان نمونه هاي 
شش ساعته و چهار ساعته نيز ساخته مي   شود كه 
مي   تواند تا چهار كيلوگرم محموله را هم حمل كند 
و براي مصارفي كه نياز ب��ه مداومت پرواز بالاتري 

باشد، اين پرنده به كار مي   آيد. 
اصلاً ساخت داخلي پهپادها در دنياي 

امروز چه اهميتي دارد؟
از لحاظ اقتصادي الان اس��تفاده از پهپادها صرفه 
زيادي در دنيا دارند و بازار آن نيز گس��ترده شده 
و تقريباً در بس��ياري از موضوعات از آنها استفاده 
مي   شود؛ اكنون حتي به س��مت پرنده هاي حمل 
سرنش��ين نيز در دنيا رفته اند و ش��ركت ما هم در 
حال انجام برخي از كارها در اين زمينه اس��ت كه 
اميدواري��م به ثمر بنش��يند. بازار پهپ��اد در حال 
گسترش بسيار است و به همين دليل نبايد از اين 

بازار جهاني عقب بيفتيم. 
از نظر امنيتي هم از آنجايي كه نيازمند اين هستيم 
هر پرنده يا شيئی كه در آسمان در حال پرواز است 
تحت كنترل يا رصد و شناس��ايي باشد، به همين 
دليل بومي س��ازي و خودكفا شدن در اين صنعت 
خيلي مهم است و خدا را شكر شركت فاتح آسمان 
ش��ريف در اين قضيه در حال كار اس��ت و تلاش 
مي   كند ان  ش��ا   ءالله نيازهاي پهپ��ادي را در داخل 
تأمين كند. از اين باب كه پرنده ها بايد از نظر امنيت 
تحت كنترل باشند، جزو مهمي است كه حتماً لازم 
است كشور در اين صنعت رشد پيدا كند و اهميت 

آن در اين قضيه وجود دارد. 
پهپادهاي داخلي با پهپادهاي خارجي 

قابل مقايسه است؟
در مورد مقايسه قيمتي اگر هدهد 5 را مثال بزنيم، 
اين پهپاد در كلاس كاري خ��ود ماتريس 300 را 
دارد كه تقريباً از نظر ويژگي ها كاملًا مش��ابه هم 
هس��تند، در عين حال كه مداومت پروازي پرنده 
ما حدوداً بيشتر از ماتريس 13 است و اين ويژگي 
خيلي مهمي اس��ت. همچنين در مورد كاركردها 
به خصوص در نقش��ه   برداري چون داخلي است، 
موجب مي   شود خدمات پس از فروش نيز به نسبت 
يك ش��ركت خارجي بهتر ارائه ش��ود؛ تقريباً هم 
در يك رنج قيمت��ي با نمونه خارجي ق��رار دارد و 
نش��ان مي   دهد ان   ش��اءالله مي   توان در اين قضيه 

خودكفا بود. 
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رئيس سازمان غذا و دارو وعده داد

رفع مشكل دارو تا هفته آينده

خودكفايي پهپادي با نخبگان شريف 

رئيس سازمان غذا و دارو با بيان اينكه به مردم 
تضمين مي دهي�م ظرف هفته آينده مش�كل 
كمبود آنتي بيوتيك هاي خوراكي، س�رم هاي 
تزريق�ي، ش�ربت اس�تامينوفن  و بروفن حل 
شود، از ارائه تسهيلات بانكي ۱5هزار ميليارد 
توماني به صنايع داروس�ازي كش�ور خبر داد. 
سيد حيدر محمدي، رئيس س��ازمان غذا و دارو 
درباره كمبودهاي دارويي گفت: اخيراً حجم زيادي 
بالغ بر 50 تن سوسپانسيون آنتي بيوتيك واردات 
داشتيم و تا پايان هفته جاري هم بيش از 6 ميليون 
بطري آنتي بيوتيك خوراكي را وارد مي كنيم. اين 
موارد اگر در بازار تزريق ش��ود، در كنار توليد سه 
ش��يفت توليد داخلي بحث كمبود رفع مي شود، 
بنابراين به مردم تضمين مي دهيم كه ظرف هفته 
آينده مشكل كمبود آنتي بيوتيك هاي خوراكي، 
سرم هاي تزريقي، شربت استامينوفن  و بروفن حل 
شود.  وي با اشاره به تسهيلات بانكي براي صنعت 
داروسازي گفت: پيش  از  اين به بانك ها به صورت 
دستوري اعلام شده بود كه تسهيلات بانكي را به 
صنعت داروس��ازي ارائه دهند. برخي بانك هاي 
خصوصي گفتند ما كه بنگاه اقتصادي هس��تيم و 
بايد سود داشته باش��يم. پرداخت اين تسهيلات 
برايش��ان توجيه اقتصادي نداشت. بنابراين براي 
توجيه اقتصادي داشتن، شركت هاي داروسازي 
هم بايد كمك كنند و طرح هايی با توجيه اقتصادي 
به بانك ها ارائه دهند. منتها ما از بانك ها خواستيم 
كه اين اعتبار را ب��ا تضمين وزارت بهداش��ت به 

شركت هاي دارويي ارائه دهند. 
رئيس سازمان غذا و دارو افزود: البته از طريق ستاد 
تنظيم بازار هم مع��اون اول رئيس جمهور در اين 
زمينه پيگيري كردند و دستور دادند كه بانك ها به 
ويژه بانك هاي دولتي از صنعت داروسازي كشور 

حمايت كنند. شايد بعضاً ارائه اين تسهيلات براي 
بانك ها در اين شرايط تورم توجيهي نداشته باشد، 
اما براي حمايت از صنعت دارويي با اين قدمت و 
با اين حجم از سرمايه گذاري چاره اي نداريم و بايد 

حمايت كرد. 
محمدي ادام��ه داد: قبلًا قرار بود تس��هيلاتي به 
صنعت داروسازي پرداخت شود و مصوبات خوبي 
هم در اين رابطه داشتيم. يكي از مصوبات اين بود 
كه اجازه پرداخت تسهيلات بانك ها به شركت هاي 
دارويي، از 20 به 40درصد سرمايه پايه شركت ها 
افزايش يافت. همچنين فرمول ديگري هم براي 
ارائه تسهيلات بر اساس فروش شركت ها دارند كه 
بانك ها مجاز بودند به ميزان 90درصد فروش سال 
قبل شركت ها، به آن شركت تسهيلات بپردازند كه 
اين عدد بر اساس ابلاغ معاون اول رئيس جمهور 

به 200 درصد رس��يد، بنابراين بانك ها مي توانند 
به جاي 90 درص��د، تا 200 درصد فروش س��ال 
قبل ش��ركت هاي داروس��ازي به آنها تسهيلات 

ارائه كنند. 
رئي��س س��ازمان غ��ذا و دارو همچني��ن گفت: 
تسهيلات اختصاصي هم كه به صورت ويژه براي 
حمايت از صنايع داروسازي، مصوب كرده بودند 
15 هزار ميليارد تومان است. در عين حال در ستاد 
تنظيم بازار درباره ماليات بر ارزش افزوده دارو هم 
تصميم گيري ش��د و ماليات بر ارزش افزوده براي 
دارو نيز مانند س��اير كالاهاي اساسي از 9 به يك 
درصد كاهش يافت و از ابتداي س��ال، اين كاهش 
نرخ ماليات براي دارو اعمال مي شود. البته اعلام 
شده بود كه ماليات بر ارزش افزوده دارو از همين 
آبان ماه ي��ك درصد در نظر گرفته ش��ود. اين در 

حالي است كه بسياري از شركت هاي داروسازي 
قبل از اين تاريخ، مواد اوليه وارد كرده و ترخيص 
نكرده بودن��د. در نتيجه حجم زي��ادي ماده اوليه 
ماند و ترخيص نش��د كه بخش��ي از كمبودهاي 
دارويي ما هم ناش��ي از همين موضوع است. البته 
يكسري ش��ركت ها هم با ضمانتنامه بانكي مواد 
اوليه را ترخيص كردن��د و دارو را با قيمت ماليات 
بر ارزش افزوده يك درصد فروخته بودند و ريسك 
كردند. ما هم حس��ب اعتمادي كه كردند، تلاش 
كرديم و مع��اون اول رئيس جمهور هم دس��تور 
دادند كه ماليات بر ارزش افزوده از 9 درصد به يك 

درصد رسيد. 
محم��دي همچني��ن درب��اره چراي��ي تغيي��ر 
سياست هاي ارزي دارو  گفت: اصلاح سياست هاي 
ارزي به ما كمك كرد. اگر اصلاح سياست هاي ارزي 
انجام نمي شد، كمبودهاي دارويي بيشتر بود. البته 
هنوز چند قلم داريم كه به دليل قيمت بالايشان، 
سياست ارزي ش��ان را در دارو اصلاح نكرديم. در 
تجهيزات پزشكي هم فقط طرح اصلاح سياست 
ارزي را براي 20 درص��د از تجهيزات اجرا كرديم. 
واقعاً فساد ارز ترجيحي بر هيچ كس پوشيده نيست. 
حجم بالاي قاچ��اق معكوس دارو نيز داش��تيم. 
طبق گفته وزير بهداش��ت قبل از طرح داروياري 
80ميليون مصرف كننده دارو نداشتيم، بلكه 300 
تا 400ميليون مصرف كننده داشتيم. زيرا داروي ما 
به خارج از مرزها قاچاق مي شد. بسياري از داروهاي 
ما به صورت  كانتينری قاچاق مي شدند كه دوستان 

فراجا آنها را كشف مي كردند. 
وي گفت: همچنين برخي شركت هاي واردكننده، 
ارز مي گرفتن��د و دارو را نمي آوردند. واقعاً اصلاح 
سياست هاي ارزي دارو، تصميم شجاعانه اي بود و 

بايد اين تصميم گرفته مي شد. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

اجماع علیه نمايندگان حقوقی
طرح استفاده از نمايندگان حقوقي در انتظار 

آغاز به كار مجدد در كميسيون هاي مجلس است
سه  شنبه 26 مهرماه امسال بود كه جليل مالكي، رئيس كانون وكلاي 
دادگستري مركز، طي استوري در صفحه مجازي خود خطاب به وكلا 
خبر داد: »شايسته اس�ت به اطلاع برسانم در نتيجه ايستادگي يك 
 ساله، امروز در كميس�يون قضايي مجلس طرح موسوم به استفاده 
از نماينده حقوقي به جاي وكيل دادگس�تري رد شد. . . « طرح مزبور 
به دنبال گس�ترش دامنه اس�تفاده از نمايندگان حقوقي بود كه به 
واسطه ماده 32 قانون آيين دادرس�ي دادگاه هاي عمومي و انقلاب 
در امور مدني محدود به وزارتخانه  ها، مؤسس�ات دولتي و وابس�ته 
به دولت، ش�ركت هاي دولتي، نهادهاي انقلاب اسلامي و مؤسسات 
عمومي غيردولتي، شهرداري ها و بانك هاي )غيرخصوصي( شده بود. 

براساس گزارش هاي منتشر ش��ده، مصوبات  كميس��يون قضايي و 
حقوقي مجلس شوراي اسلامي از اين قرار بود كه اولاً همه شركت هاي 
خصوصي اعم از اينكه فعاليت اقتصادي داش��ته باشند يا نه، مجاز به 
داشتن نماينده حقوقي در دادگاه باشند؛ ثانياً نماينده حقوقي در همه 
پرونده ها و همه مقاطع چه بدوي و چه تجديدنظر اجازه ورود داشته 
باش��ند و محدوديتي در اين خصوص وجود نداشته باشد. همچنين 
شرط نمايندگي داشتن ليسانس يا فوق ليسانس حقوق يا سطح دو 
حوزه تعيين شده بود، براي نمايندگي حقوقي شركت هاي دولتي نيز دو 
سال سابقه كار در دفاتر حقوقي لازم بود و البته رشته هاي غيرحقوقي 
هم براي نمايندگي مجاز نبودند. موضوع س��وم م��ورد نظر اين طرح 
اين بود كه نماينده در ش��ركتي كه كار مي كند بايد استخدام شود و 
موضوع پاياني نيز اين بود كه وكيل نيز اگر مي  خواهد نماينده حقوقي 
شود، اشكالي ندارد، اما شرط اس��تخدامي وجود دارد و از طرف ديگر 
نمي توانند استخدام جاي ديگري شوند. همچنين در صورت خروج از 
يك شركت تا پنج سال نمي توانند عليه شركت قبلي كه در آن مشغول 

بوده پرونده اي را قبول كنند. 
حال در شرايطي كه پس از اظهارنظر رئيس كانون وكلاي دادگستري مركز 
مبني  بر رد شدن اين طرح، مدتي است اطلاع ديگري نسبت به آخرين 
وضعيت اين طرح مطرح نشده است، به سراغ يكي از اعضاي كميسيون 
قضايي و حقوق��ي مجلس رفتيم و در گفت  وگو ب��ا محمدتقي نقدعلي،  

آخرين وضعيت اين طرح را مورد بررسي قرار داديم. 
نقدعلي در خصوص آخرين وضعيت اين طرح با اشاره به اينكه اين طرح در 
كميته تخصصي بررسي و پس از آن به صحن كميسيون آمد، اظهار كرد: 
متأسفانه بعد از آمدن طرح به كميسيون يك لابي گسترده و سياه  نمايي 
توس��ط كانون وكلا و بعضي از ذينفعان اتفاق افتاد به ش��كلي كه ذهن 
بعضي از نمايندگان به اين سمت  و  س��و رفت كه اين لايحه مضرات دارد 
و كارشناسي نشده است.  وي ادامه داد: همچنين متأسفانه نماينده قوه 
 قضائيه كه قاعدتاً بايد از منافع مردم حمايت مي  كرد، در صحن كميسيون 
با نگاه به منافع آينده اي كه ممكن است اين افراد در وكيل شدن داشته 
باشند، كمتر همراهي كرد و در نهايت يك بخشي از اين ماده واحده كه به 

رأي گذاشته شده بود، رأي نياورد. 
اين عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس با بيان اينكه طرح براي اينكه 
پخته تر شود و بعضي از مواردي كه دغدغه نمايندگان بود، مورد بررسي 
مجدد قرار گيرد به كميته مربوط ارجاع شده است، گفت: در اين چند روز 
مجلس دو شيفت جلسه دارد و جلسات كميسيون برگزار نمي  شود، ولي 
بعد از اينكه مجدد كميسيون ها آغاز به كار كنند، اين مسئله در دستور 
كار كميته تخصصي قرار خواهد گرفت و وقتي اشكالات آن برطرف شد، 

ان  شاءالله دوباره به صحن كميسيون بازخواهد گشت. 
وي در خصوص مسائل مورد توجه اين طرح خاطر نشان كرد: ما در اين 
طرح بنا داريم تمامی ش��ركت هاي حقوقي و خصوصي اعم از تجاري و 
غيرتجاري بتوانند علاوه بر اينكه وكيل به دادگاه بفرستند، كارمندي را كه 
تخصص حقوقي دارد نيز به عنوان مدافع حقوق آنها در پرونده  هايي كه 
له يا عليه آنها مطرح مي  شود به دادگاه بفرستند تا در دادگاه از آنها دفاع 
كند و البته بايد ش��رايط خاصي مانند دارا بودن كارشناسي حقوق يا در 
استخدام واقعي بودن آن ش��ركت را نيز داشته باشند و استخدام صوري 
نباشد؛ مواردي از اين دست ديده شده بود و احتمالاً بايد برخي از موارد آن 

چكش  كاري شود و دوباره به صحن كميسيون بازگردد. 
نقدعلي در خصوص دلايل مخالفت كانون وكلا با اين طرح با بيان اينكه 
آنها يك حرف پش��ت پرده و يك حرف روي پرده در اين خصوص دارند، 
گفت: آن چيزي كه روي پرده مي  گويند، اين اس��ت كه اين طرح اسباب 
لابي گري و ورود غيرمتخصصان به دادگاه ها  مي  شود و كلاً توجيهاتي را كه 
صورت زيبايي دارد، مطرح مي  كند ولي پشت پرده اين موضوع است كه 
وقتي كارشناسان حقوقي شركت ها بتوانند در دادگاه ها حضور پيدا كنند، 
بالاخره بخشي از موكلان آنها كه شركت هاي خصوصي بودند و سودهاي 
سرشاري از آنها مي  بردند، از دست آنها خارج مي  شوند و نمي  توانند ورود 
پيدا كنند، براين اساس عمدتاً مشكل اين سود و تعارض منافعي است كه 

موجب مي  شود كانون وكلا با اين طرح مخالفت كند. 
وي با تأكيد بر وجود امكان حضور وكلا از طرف شركت ها در دادگاه ها پس 
از اين نيز خاطر نشان كرد: ما گفته ايم نمي  آييم جاي شما را اشغال كنيم، 
وكيل هرچقدر كارشناس تر باش��د و براساس حق و عدالت هم دستمزد 
دريافت كند، شركت ها بيشتر اقبال پيدا مي  كنند، منتها مشكل ما با برخی 
از آن وكلايي است كه مي  آيند با حق  الزحمه هاي گزاف گوش شركت ها 
را مي  برند و شركت ها هم مجبور هستند به خاطر اينكه حق آنها دريافت 
شود با اين اشخاص قرارداد ببندند، بنابراين اگر وكلا براساس قاعده انصاف 

عمل كنند، قاعدتاً بازار آنها نيز پررونق تر مي  شود. 
اين نماينده مجلس در پاسخ به ايراد ديگر وكلا مبني بر اينكه در شرايطي 
كه قانون تس��هيل مجلس موجب اضافه ش��دن تعداد وكلا شده و  اين 
طرح نيز بخش  ديگري از بازار وكلا را از بين مي  برد با تأكيد براينكه ما بنا 
نداريم به خاطر منافع عده اي منافع قاطبه مردم را فدا كنيم، گفت: حضور 
وكيل در دادگاه ها از حقوق مس��لم مردم است، ولي از طرف ديگر گران 
بودن حق الوكاله ها موجب مي  شود مردم كمتر از وكيل استفاده كنند و 
غالباً حقوق آنها تضييع مي  ش��ود،بنابراين قانون تسهيل آمده مقداري 
حضور وكيل را پررنق تر كند تا براين اساس مردم بتوانند از خدمات وكلا 
اس��تفاده كنند.  وي ادامه داد: الان ما در تعداد وكلا از ميانگين جهاني 
عقب تر هستيم و آمارها نشان مي  دهد كشور ما از نظر سرانه وكيلي كه 
مثلًا در هر هزار نفر بايد داشته باش��د به مراتب از دنيا عقب تر است، در 
حالي كه هر چقدر فارغ  التحصيلان اين رشته بتوانند وارد شوند و پروانه 
وكالت بگيرند به نفع مردم خواهد بود و البته وكلايي هم كه در اين عرصه 
تجربه بهتري حاصل كنند، اقبال بيشتري به آنها مي  شود و بازار آنها نيز 

سرجاي خودش است. 
نقدعلي در پاسخ به سؤالي در خصوص لزوم منضبط تر شدن نحوه محاسبه 
حق  الوكاله ها به منظور پيشگيري از مباحث مطرح شده در زمينه استفاده 
از نماينده حقوقي گفت: علي  القاعده حق الوكاله ها چارچوبي دارند، ولي 
غالباً وكلا بالاتر از مبلغي كه در وكالت  نامه نوشته مي  شود، اخذ مي  كنند، 
البته قاعدتاً هم كانون وكلا و هم مركز انتظامي وكلا اين مسئله را بررسي 
مي  كند و ما خلأ قانوني در اين زمينه نداريم، هر چند اگر جايي احساس 

كنيم خلأ قانوني در اين زمينه وجود دارد، حتماً اقدام خواهيم كرد. 
وي در پايان در خصوص مطرح ش��دن دوباره اين طرح در صحن تأكيد 
كرد: به محض اينكه كميسيون دوباره شروع به كار كند، اين طرح را در 
دستور كار كميته قرار خواهيم داد، الان فعلًا چون در دو شيفت صبح و 
بعدازظهر جلسات صحن علني مجلس برگزار مي  شود، فعلاً كميسيون ها 
دائر نيست، ولي ان  ش��اءالله به محض دائر شدن كميسيون ها دوباره اين 

مسئله مطرح خواهد شد. 

خياطي كه آوازه اش سرتاسر جهان را درنورديده است!
نام شيخ رجبعلي خياط پرشكوه و پرآوازه است. چنانكه مراتب 

معنوي او چشم ها را پر كرده، از خياطي او سخن نرفته است. 
مستأجري داشت كه ماهانه 20 ريال از آنان اجاره مي گرفت. زن 

و شوهري كه زندگي بي آلايشي داشتند. 
خداوند در رحمت بر آنان گش�وده، بچه دار ش�دند. ش�يخ به 
ديدارش�ان رفته، بهترين هديه را برايشان برد. مي دانيد چه؟ 

اگر ماه به ماه اجاره بدهيد، خوب مي فهميد!
گفت فرزنددار ش�ده ايد و مخارج زندگي تان بالا رفته اس�ت. 
زين پس به جاي 20 ري�ال، ۱8 ريال بپردازي�د. 2 ريال را براي 

فرزندتان خرج كنيد. 
شيخ دستي زير عباي خود برد ، مبلغي نيز به زن و شوهر جوان 

داد. 
- اين 20 ريال هم كه اجاره ماه گذشته شماست؛ كادوي من. . . 

قدم نورسيده مبارك! 
دوس�تان! انس�انيت س�خت نيس�ت. كمي ازخودگذشتگي 

مي خواهد. 
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   شيرازی – تهران: چندسال پيش ش��هرداری پرندک استان 
مركزی قسمتی از اراضی را كه به اسم اراضی پشت شهرداری معروف 
است، به مردم واگذار كرد. خريداران هنگام ساخت و ساز در زمين 
متوجه شدند كه اين اراضی متعلق به بنياد مسكن است و شهرداری 
بدون اجازه بنياد مسكن اراضی را فروخته است. حالا پرونده خريداران 
زمين بين شهرداری و بنياد مسكن دست به دست می شود و مشكل 
خريداران همچنان به نتيجه  مطلوب نرسيده است. از مسئولان وزارت 

كشور و بنياد مسكن تقاضا می كنم كه به موضوع رسيدگی كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹۱۹0۹68530 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: 88۴۹8۴۴8 پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

افزايش حمايت از دانش آموزان خاص
 با استحقاق سنجي

رئيس سازمان آموزش و پرورش استثنايي از اجراي طرح حمايت 
تحصيلي براي دانش آم�وزان با نيازهاي ويژه خب�ر داد و گفت: از 
امس�ال ارائه خدمات توانبخش�ي خارج از مدرس�ه اي و خدمات 
حمايتي، درماني و پزشكي براساس استحقاق سنجي انجام مي شود. 
حميد طريفي حسيني، رئيس سازمان آموزش و پرورش استثنايي يكي از 
اقدامات انجام شده در حوزه توسعه عدالت تربيتي و نصيب برابر آموزشي 
را اجراي طرح حماي��ت تحصيلي براي دانش آموزان ب��ا نيازهاي ويژه 
دانست و اظهار كرد: طرح حمايت تحصيلي در سال هاي گذشته انجام 
مي شد، اما امسال با تغييرات جديدي به اجرا درخواهد آمد.  وي افزود: 
آيين نامه طرح مذكور در دست تهيه است و پس از ابلاغ، دانش آموزان 
مي توانند در صورت مراجعه به كلينيك هاي بيرون و همچنين نياز به 
سمعك و عينك از مزاياي طرح استفاده كنند.  رئيس سازمان آموزش  
و  پرورش استثنايي با بيان اينكه بر اين اساس، ارائه خدمات توانبخشي 
خارج از مدرس��ه اي و خدمات حمايتي، درماني و پزش��كي براس��اس 
استحقاق سنجي انجام مي شود، گفت: اين استحقاق سنجي برحسب نوع 
و شدت، سن و دوره، مقطع تحصيلي، وضعيت اقتصادي خانواده ها و نظير 
آن انجام مي شود.  طريفي حسيني ادامه داد: اين كار باعث مي شود جمع 
بيشتري از دانش آموزان بتوانند از اين منابع استفاده كنند. در گذشته 
بعضاً برخي بيشتر و برخي به خصوص در مناطق محروم نمي توانستند از 
اين خدمات حمايتي بهره مند شوند.  وي ادامه داد: استحقاق سنجي بر 
دامنه و شموليت اجراي طرح مي افزايد. طرح حمايت خدمات درماني در 

سنوات قبل اجرا مي شده و خدمات قابل ارائه، همانند گذشته است. 

۸۳ درصد آلودگي هواي تهران
 از منابع متحرك است

معاين�ه فن�ي خودروه�اي كش�ور  اجراي�ي  ام�ور  مدي�ر 
گف�ت: 83 درص�د آلودگ�ي ه�واي ته�ران و ۷0 درص�د 
در س�اير كلانش�هرهاي كش�ور از مناب�ع متح�رك اس�ت. 
عبداله متولي، مدير امور اجرايي معاينه فني خودروهاي كشور با اشاره 
به لزوم همكاري و هماهنگي همه  دستگاه هاي مسئول در اجراي قانون 
هواي پاک  افزود: رعايت آيين نامه اجرايي نحوه انجام معاينه فني و صدور 
برگ معاينه فني خودرو، برخورد پليس راهور با خودروهاي فاقد معاينه 
فني و تشديد نظارت هاي معاينه فني به طور قطع تأثير منابع متحرک 
بر آلايندگي هوا را در ش��هرها كاه��ش مي دهد.  وي اظهار داش��ت: در 
راستاي اجراي قانون هواي پاک و س��هولت دسترسي مالكان خودروها 
به مراكز معاينه فني تا ش��هريور 1401 در مجم��وع 669 مركز معاينه 
فني خودروهاي س��بك، 1۷9 مركز معاينه فني خودروهاي سنگين و 
44۷آزمايشگاه هيدرواستاتيك در سراسر كشور فعال بوده است.  مدير 
امور اجرايي معاينه فني خودروهاي كشور اضافه كرد: در شش ماه نخست 
امسال هفت مركز معاينه فني خودروهاي سبك و چهار مركز معاينه فني 
خودروهاي سنگين در كشور راه اندازي شده است.  متولي يادآور شد: بر 
اساس ماده 6 قانون هواي پاک، همه وسايل نقليه موتوري اعم از سبك، 
نيمه سنگين، سنگين، موتورسيكلت كه توسط بخش هاي دولتي، عمومي 
و غيردولتي به كار گرفته مي شوند، ملزم به دريافت گواهي معاينه فني پس 
از طي دوره معافيت خود بر اساس قانون هستند.  گفتني است طبق اعلام 
مركز داده كاوي سامانه سيمفا )سامانه يكپارچه معاينه فني ايران(، فرايند 
معاينه فني، 95 درصد در بهبود عملكرد سيستم ترمز، 93 درصد در بهبود 
انحراف محور، 91درصد در بهبود عملكرد كمك فنر، 91درصد در كاهش 
آلايندگي و 90 درصد در بهبود وضعيت ظاهري خودروها مؤثر بوده است و 
به شدت مي تواند در مواردي چون كاهش آلودگي هوا، بهينه سازي مصرف 

سوخت و ايمني خودروها و به تبع آن سلامتي شهروندان مؤثر باشد.

   بهداشت

رضا علی پور
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